
 

 

Omgevingstafel Grijpskerk 

Verslag Startbijeenkomst 
Dinsdag 19 juli 2022, van 19.30 tot 22.00uur 
De Nieuwe Wierde te Grijpskerk 
 

Opening door Leendert Klaassen – onafhankelijk 
procesbegeleider 
We starten deze warme avond met een welkomstwoord van Leendert Klaassen, 
onafhankelijke procesbegeleider van het Omgevingstraject Grijpskerk Norg. Deze 
startbijeenkomst is vooral informerend, ter (verdere) kennismaking en agendavormend. 
Tijdens de startbijeenkomst worden de eerste thema’s vastgesteld waarmee na de 
zomervakantie een begin gemaakt kan worden. 
 
Verder komt deze avond aan bod: 
o Samenvatting van waar staan we en waarom we hier zitten 
o Kennismaking en achtergrond van ieders rollen   
o Toelichting op de rollen, samenstelling en verhouding tussen omgevingstafel, 

werkgroep en Stuurgroep 
o Uitwisseling van verwachtingen ten aanzien van een ieders bijdrage en resultaten van 

het omgevingstraject 
o Aanleiding van het omgevingstraject  
o Toelichting op de voorgenomen afbouw van laagcalorische capaciteitsmiddelen en 

inzet van de ondergrondse gasopslagen Grijpskerk en Norg  capaciteitsmiddelen 
o Inventarisatie & prioritering thema’s  
o Communicatie met de omgeving 
o Rondvraag 
 

Samenvatting waar staan we en waarom we hier zitten 
Door alle ontwikkelingen rondom het Groningenveld en de impact van de geopolitieke 
situatie (o.a. stagnatie levering Russisch gas) is er veel dynamiek in het gasdossier. Dit 
alles heeft ook invloed op de ondergrondse bergingen van Grijpskerk en Norg.  
In de week voorafgaand aan de startbijeenkomst, heeft de staatssecretaris Hans Vijlbrief 
een bezoek gebracht aan de regio Grijpskerk/Norg. Op zijn verzoek heeft ook een kleine 
groep betrokken bewoners kennis met hem gemaakt. Zij hebben met hem gesproken 
over de situatie rondom de gasbergingen. De inzet van de ondergrondse opslagen blijft 
belangrijk voor de (snelle) afbouw van het Groningenveld.  
 
Het omgevingstraject is gestart om samen in gesprek te gaan over de toekomst van de 
ondergrondse gasopslagen in Norg en Grijpskerk. Deelnemers in dit gezamenlijk traject 
zijn vertegenwoordigers, inwoners, ondernemers nabij de gasopslagen van Norg en 
Grijpskerk. En de vier initatiefnemende partijen: gemeenten Noordenveld en 
Westerkwartier, Ministerie van Economische Zaken en Klimaat (EZK) en de NAM.  
 
In het omgevingstraject gaat het om de wijze waarop de lasten voor de omgeving zoveel 
mogelijk worden beperkt of weggenomen. En de wijze waarop de omgeving zou kunnen 
meedelen in mogelijke positieve effecten en eventuele toekomstige opbrengsten van 



 

 

het uitfaseringsproces. In deze samenwerking staat het respect voor ieders belang, en 
het behoud van ieders verantwoordelijkheden en bevoegdheden centraal.  
 
In hoofdlijnen wordt de factsheet nog toegelicht. Er wordt uitgebreid ingegaan op de 
rollen binnen het omgevingstraject. 
In deze eerste fase van de omgevingstafel zal de nadruk liggen op het ontzorgingsspoor. 
Later deze avond wordt gesproken over de gewenste onderwerpen en de volgorde 
waarin deze aan de orde zullen komen. 
 

Kennismakingsronde 
Een deel van de deelnemers aan de Omgevingstafel Grijpskerk heeft elkaar al ontmoet 
bij de kennismakingsbijeenkomst op 10 mei jl.. Maar deze volledige samenstelling, nu ook 
met enkele leden van de werkgroep, is nieuw.  
In een korte voorstelronde stelt een ieder zich voor. Vanavond zijn de volgende mensen 
aanwezig vanuit de Dorpsbelangen van Grijpskerk, Pieterzijl, Niehove, Oldehove, 
Munnekezijl, Warfstermolen, Visvliet, Aktie ’68 (Dorpsbelangen Kommerzijl) en 
Ondernemersvereniging Grijpskerk. Daarnaast de leden van de werkgroep vanuit de 
gemeente Westerkwartier, Ministerie van Economische Zaken en Klimaat (EZK) en de 
NAM. 
Afwezig vanavond zijn de afgevaardigde van de Werkgroep NAM Niezijl en de 
deelnemer die direct omwonende is bij de gasberging. 
 

Toelichting op de rollen, samenstelling en verhouding tussen 
omgevingstafel, werkgroep en Stuurgroep 
Er is een Stuurgroep op bestuurlijk niveau van de vier initiatie nemende partijen 
(gemeenten Noordenveld en Westerkwartier, EZK en de NAM). De Stuurgroep neemt 
besluiten over onderlinge afspraken die gemaakt worden. De omgevingstafel met 
vertegenwoordigers uit de omgeving heeft een informerende, signalerende, 
reflecterende en adviserende rol, en kan gevraagd en ongevraagd advies uitbrengen aan 
de Stuurgroep. De werkgroep bestaat uit werknemers van de eerder genoemde 
initatiefnemende partijen. Zij heeft als rol besluiten van de Stuurgroep voor te bereiden 
en een informerende rol naar de omgevingstafel. Voor de samenwerking tussen deze 
groepen is het belangrijk dat de uitwisseling van informatie tussen de verschillende 
partijen inzichtelijk is. Zodat duidelijk wordt waartoe de informatie bijdraagt en wat de 
effecten zijn van adviezen. De informatie-uitwisseling is géén eenrichtingsverkeer. Van 
de omgevingstafel via de werkgroep naar de Stuurgroep en andersom. En van de 
omgevingstafel naar de omgeving en andersom. 
 
Vraag: wat is de precieze verhouding tussen de omgevingstafel en de werkgroep? 
Uitgebreide reactie Leendert Klaassen: er wordt uitgegaan van een wisselwerking tussen 
de drie geledingen Tafel < - >  Werkgroep  < - >  Stuurgroep 
Vanuit de tafel worden signalen gegeven, opvattingen uitgewisseld en adviezen 
gedeeld. Dit kan naar aanleiding van de onderwerpen die we behandelen, onderwerpen 
die door de werkgroep worden aangedragen. Maar ook door vanuit de tafel eigen vragen 
en/of adviezen aan te dragen bij de Stuurgroep.  
 
Voor de verschillende inhoudelijke thema’s zullen experts worden uitgenodigd om hierbij 
behulpzaam te zijn. Dit vraagt niet alleen een actieve rol van de werkgroep, maar ook van 
de omgevingstafel.  
Communicatie van de tafel richting de Stuurgroep gaat via de werkgroep. De werkgroep 
mag geen filter worden wat er vanuit de tafel komt en hoe het bij de Stuurgroep terecht 



 

 

komt. De werkgroep kan de tafel ondersteunen bij het formuleren van advies, als dit door 
de omgevingstafel verzocht wordt. De procesbegeleider is verantwoordelijk voor een 
goed en correct verloop van het proces. Hij ziet er op toe dat de verschillende belangen 
worden meegewogen in de formele besluitvorming.  
Wanneer er een advies is opgesteld wordt dit voorgelegd aan de Stuurgroep. De 
deelnemers aan de tafel mogen van de Stuurgroep verwachten, dat zij een 
gemotiveerde  reactie krijgen over het uitgebrachte advies. 
 
Werkgroep & Stuurgroep 
De werkgroep bestaat uit de ambtelijke vertegenwoordigers van de vier initiatie 
nemende partijen (gemeenten Noordenveld en Westerkwartier, EZK en de NAM). Hun 
taak is het inhoudelijk voorbereiden van de bijeenkomsten en verslaglegging van wat 
tijdens de bijeenkomst wordt besproken. De werkgroep geeft ook inhoudelijke 
ondersteuning aan de onafhankelijk procesbegeleider. Onder andere bij de 
voorbereiding van de besluitvorming in de Stuurgroep. 
 
De bestuurlijke vertegenwoordigers van de gemeenten Noordenveld en Westerkwartier, 
het ministerie van EZK en de NAM vormen samen de Stuurgroep. In de Stuurgroep 
worden de besluiten genomen. In het besluitvormingsproces wordt uitgegaan van de 
zorgvuldige behandeling van de adviezen van de omgevingstafel. Dit betekent dat de 
deelnemers van de omgevingstafel een terugkoppeling ontvangen van de uitkomsten 
van de discussie aan de Stuurgroep.  
 
Hielke Westra heeft tot voorkort als wethouder van de gemeente Westerkwartier in de 
Stuurgroep zitting gehad. Leendert Klaassen spreekt zijn waardering uit voor zijn inzet. 
Hielke heeft een belangrijke invloed gehad op de start van het Omgevingstraject. Hielke 
zal in de Stuurgroep worden opgevolgd door de nieuwbenoemde wethouder Bé 
Schollema. 
 
Samenstelling omgevingstafel 
Leendert Klaassen vertelt dat hij in contact is met LTO of zij willen aansluiten. Daar staan 
ze voor open, maar er is tot nu toe geen vertegenwoordiger voorgedragen die kan 
aansluiten.  
De waterschappen ambiëren geen permanente plek aan de omgevingstafel. Wel als het 
bij een specifiek onderwerp, bijvoorbeeld bodemdaling, gewenst is.  
Het is goed dat enkele dorpen in de gemeente Noardeast-Fryslân vertegenwoordigd zijn 
aan de omgevingstafel. Ambtelijk wordt het gemeentebestuur via de werkgroep op de 
hoogte gehouden, als agendalid van de werkgroep. 
Om een bredere vertegenwoordiging van direct aanwonenden aan de tafel hebben stelt 
Leendert Klaassen voor om nog iemand hiervoor de benaderen. De deelnemers beamen 
dit voorstel. Een aanvulling vanuit bijvoorbeeld het Groninger Landschap wordt vanuit de 
deelnemers ook als toegevoegde waarde gezien. Deze mogelijkheden worden 
onderzocht. 
Uiteraard worden er, wanneer het voor het onderwerp nodig is, de juiste experts 
aangetrokken.  
 

Uitwisseling van verwachtingen ten aanzien van een ieders 
bijdrage en resultaten van het omgevingstraject 
Het succes van het omgevingstraject wordt mede bepaald door de mate waarin 
concrete resultaten kunnen worden geboekt. Zo introduceert Leendert Klaassen dit 
gespreksonderwerp. En hij geeft aan dat het proces een actieve rol van alle betrokkenen 
vraagt. De agendering van relevant onderwerpen moet de opmaat zijn voor een 



 

 

inhoudelijke behandeling en implementatie van verbeteringsstappen. Daarnaast wordt 
het succes ook bepaald door een gezamenlijk streven naar een eindbeeld. Daarin is de 
uitwisseling van verwachtingen van groot belang. Het gaat hier dus om verwachtingen 
ten aanzien van het proces en ten aanzien van het resultaat.  
 
Vanuit deze vraag ‘uitwisseling van verwachtingen’ aan de deelnemers van de tafel volgt 
een open discussie en vraag/antwoord, waarin dieper wordt ingegaan op: 
o het vertrouwen in de instanties en de gehanteerde gebiedsafbakening 
o wat te doen met de huidige, maar binnenkort aflopende monitoring via NCG? 
o alleen effecten van de ondergrondse opslagen of ook van de diverse (kleine) 

gasvelden? 
 
Vertrouwen in instanties en gebiedsafbakening 
Diverse deelnemers aan de tafel schetsen in verschillende toonaarden hun ervaringen en 
gevoelens dat (inwoners met) problemen door instanties niet serieus genomen worden. 
Instanties die hierover genoemd worden zijn o.a. IMG, NCG, NAM, EZK en de gemeenten. 
Zaken worden volgens de deelnemers soms afgedaan met eenvoudige ontkenningen, 
maar de daadwerkelijke belevingen en ervaringen van de mensen komen niet overeen 
met wat de rapporten in cijfers weergeven.  
Het is daarnaast volgens een van de deelnemers ook niet te accepteren dat er zulke 
harde (gebieds)grenzen worden gesteld. Hierbij wordt gewezen op de problemen die 
ontstaan door de afbakening op postcodeniveau. Deze problematiek houdt zich niet aan 
postcode-, dorps/gemeente- of provinciegrenzen.  
Leendert Klaassen geeft aan dat deze geluiden ook zeer zeker meegenomen worden bij 
de onderwerpen die aan de tafel verder worden besproken. Hij snapt dat inwoners zich 
serieus genomen willen voelen, juist als het om schadeafhandeling gaat. Er wordt 
geconcludeerd dat dit onderwerp opgenomen wordt op de agenda van de 
omgevingstafel. 
 
Aflopende monitoring via NCG? 
Vraag: Wat te doen met de huidige, maar aflopende pilot monitoring via NCG? In het 
gebied is al verschillende meetapparatuur actief in opdracht van de NCG, o.a. in Niehove. 
Dit meetproject stopt binnenkort. Het zou erg zinvol zijn dat deze meetapparatuur in het 
perspectief van deze omgevingstafel actief blijft. Of kan worden overgenomen door een 
nieuwe partij. Maar vanuit NCG geeft men aan dat er nog geen partij zich heeft gemeld 
om dit over te nemen. Er wordt gevraagd of er op korte termijn afspraken mogelijk zijn.  
In reactie op de bovenstaande vraag geeft het ministerie van EZK aan dat zij contact 
zullen zoeken met de NCG om na te gaan wat de stand van zaken is en te bekijken wat er 
mogelijk is.  
 
Alleen effecten ondergrondse opslagen of ook (kleine) gasvelden? 
Vraag: worden alleen de effecten van de ondergrondse opslagen meegenomen aan de 
tafel of ook die van de omliggende (kleine) gasvelden? 
Reactie Leendert Klaassen: de deelnemers aan de tafel vertegenwoordigen het gebied 
waarin de gasbergingen liggen. De aanleiding voor het Omgevingstraject zijn de 
ontwikkelingen en afbouw van de ondergrondse gasopslagen. Maar als de omliggende 
kleine velden ook impact hebben op wat er in dit gebied plaatsvindt zou dat wel moeten 
worden meegenomen als bespreekpunt van de omgevingstafel. 
 



 

 

Voorgeschiedenis Omgevingstraject door Economische Zaken en 
Klimaat (EZK) 
EZK geeft een presentatie over de afbouw van de gaswinning uit het Groningenveld en 
welke rol de gasopslagen in Grijpskerk en Norg hierin spelen. Deze presentatie is 
gedeeld met de tafeldeelnemers. 
 
Vraag: Kan de gasopslag Grijpskerk het Groningenveld echt volledig vervangen? Wordt 
het dan het nieuwe Groningen inclusief de risico’s? 
Reactie EZK: Ja, de opslag kan de reserverol die het Groningenveld vanaf oktober 2022 
gaat spelen binnenkort volledig overnemen. De vraag naar gas wordt de komende jaren 
namelijk steeds kleiner. Daarnaast wordt het aanbod van  zogenoemd pseudo-
Groningengas groter. Dat is laagcalorisch gas dat gemaakt is door hoogcalorisch gas (uit 
Nederlandse gasvelden of geïmporteerd) te vermengen met stikstof. Dit zorgt ervoor dat 
de reserverol, die nodig is om de betrouwbaarheid van gaslevering in Nederland zeker te 
stellen, steeds kleiner wordt. Als de benodigde rol klein genoeg is, kan gasopslag 
Grijpskerk dit van het Groningenveld overnemen en kan het Groningenveld dicht.  
 
Vraag: Wordt de opslag intensiever gebruikt nu het een nieuwe rol krijgt? 
Reactie EZK: Nee. Ook nu Grijpskerk als opslag voor laagcalorisch gas gebruikt wordt, 
blijft dezelfde cyclus gelden als voorheen. In de periode april tot oktober worden de 
opslagen gevuld met gas. Zodat in de periode oktober tot april het gas zo nodig 
geproduceerd en gebruikt kan worden om alle afnemers te voorzien van gas. De 
productiesnelheden blijven ook gelijk. Daarnaast zijn de drukgrenzen niet aangepast.   
 
Voor het ministerie van EZK is de input van de deelnemers aan de tafel van belang. 
Daarom sluiten zij zelf ook, waar mogelijk en gewenst door de tafel, graag aan. EZK wil 
graag het gesprek voeren met mensen in en van de omgeving. Om zo ook een schakel te 
zijn voor de Staatssecretaris.  
 

Ondergrondse gasopslag Grijpskerk & afbouw laagcalorische 
capaciteitsmiddelen 
De NAM geeft in een presentatie een toelichting op de ondergrondse opslag en hoe de 
afbouw gerealiseerd wordt, toegespitst op de locatie Grijpskerk. Deze presentatie staat in 
hetzelfde document met de presentatie van EZK en is gedeeld met de tafeldeelnemers.  
 
Toelichting op hoog en laag calorisch  
Hoogcalorisch gas heeft een hoge verbrandingswaarde en wordt vooral door industrie 
en grootverbruikers afgenomen. 
Laagcalorisch gas heeft een lagere verbrandingswaarde doordat er meer stikstof in het 
gas zit. Dit gas wordt in de Nederlandse huishoudens en door kleingebruikers 
afgenomen  
Naast werkvolume zit er in de ondergrondse opslagen ook kussengas. Dit gas zorgt voor 
de druk en dat is noodzakelijk voor een goede productie. Mocht er te zijner tijd 
kussengas worden gewonnen, dan heeft dat ook invloed op de druk in de ondergrond.  
 
Winning kussengas 
De winning van kussengas in Grijpskerk, is op dit moment nog niet aan de orde. Vanuit de 
NAM is winning van kussengas wel een onderdeel van de totale winning van een locatie. 
Mocht dit hier voor Grijpskerk gaan spelen dan gaat er een besluitvormingsproces aan 
vooraf. De NAM moet dan volgens de Mijnbouwwet een winningsplan indienen.  



 

 

Het ligt in de lijn der verwachting dat de NAM dit plan in de toekomst zal gaan indienen. 
Hierin moet onder anderen een onderzoek naar bodemdaling en seismisch onderzoek in 
worden meegenomen. Daarnaast ook een advies over leveringszekerheid en veiligheid. 
Ook moet er advies ingewonnen worde bij gemeenten, provincies, omwonenden en 
diverse experts (waaronder SODM).  
  
Hierop volgt een discussie. Gemeenten zijn zeer terughoudend over de vraag of het 
kussengas wel gewonnen moet worden. De omgeving wil dit ook niet. Men is bang voor 
nog verdere ontwrichting. Het antwoord op de vraag naar winning van kussengas is 
mede afhankelijk van de politiek. De huidige staatssecretaris, Hans Vijlbrief, neemt in de 
afweging van zijn beleid nu al wel mee of, en zo ja in welk tempo de ondergrondse 
opslagen moeten sluiten. Daarnaast ook of het kussengas dan gewonnen zou kunnen 
worden. 
 

Inventarisatie & Prioritering Thema’s  
De procesbegeleider licht toe dat het omgevingstraject drie sporen heeft: 
Vergunningenspoor, Ontzorgingsspoor en een Investeringsagenda. Als eerste kan gestart 
worden met de thema’s in het Ontzorgingsspoor. Daarbij is het belangrijk om het gesprek 
in de breedte te voeren voor een gedragen advies. Een en ander zodat de Stuurgroep 
kan komen tot een concreet afsprakenkader. 
 
De inventarisatie start met het selecteren van een aantal thema’s die de aankomende 
periode worden uitgewerkt. Daarin is een eerste belangrijke stap het formuleren van 
vragen: wat is het probleem? Wat willen we weten? Waarom willen we dat weten? Wie 
of welke instantie zou een rol kunnen spelen in het oplossen van het probleem? 
 
De deelnemers van de omgevingstafel brengen al brainstormend onderwerpen in. Er 
wordt geconcludeerd dat er drie hoofdonderwerpen zijn die prioriteit hebben. Waarbij 
we als eerste met a. en b. de hoogste urgentie hebben. In een eerste brainstorm zijn 
verschillende sub-onderwerpen aan bod gekomen. 
a) Monitoring  

Behoefte inventariseren wat wenselijk is om te monitoren en welke resultaten we 
hiervan verwachten. 
Kan er gebruik gemaakt (blijven) worden van het instrumentarium van NCG wat al 
aanwezig is, bijv. in Niehove. Zo ja, wie neemt daarvoor dan de verantwoordelijkheid 
op zich? 

b) Schadeafhandeling - Bewijsvermoeden 
Aan de omgevingstafel worden veel zorgen geuit over de voortgang, het tempo, de 
duur van het proces van de schadeafhandeling van de schadeafhandeling. Daarnaast 
zijn er zorgen over de bepaling van gebieden waarbinnen t.z.t. het wettelijk 
bewijsvermoeden geldt. Het feit dat dit uitgangspunt niet geldt rondom de kleine 
velden. Er is onduidelijkheid wie welke verantwoordelijkheden hebben en de 
aanwezigheid van verschillende instanties die zich bezighouden met de 
schadeafhandeling.  

c) Ondergrond (bodemgesteldheid) 
De effecten van mijnbouwactiviteiten op de ondergrond (bodembeweging). Een 
aantal deelnemers aan de omgevingstafel geeft aan dat, de gebruikte informatie voor 
de ondergrond, volgens enkele deelnemers, vaak niet past bij de unieke ondergrond 
in ons gebied.  
Er zijn vragen over de gestapelde effecten van de gasopslag en de combinatie van 
effecten van het Groningenveld, kleine velden en gasopslagen.   

 



 

 

Communicatie met de omgeving 
De procesbegeleider geeft aan dat het belangrijk is dat er transparante communicatie is 
over de voortgang van het omgevingstraject.  
 
Website: omgevingstrajectgrijpskerknorg.nl 
Er komt een eigen website: omgevingstrajectgrijpskerknorg.nl. Deze wordt in de 
zomervakantie gerealiseerd. Zodra deze ‘open’ staat zullen ook de deelnemers hierover 
worden geïnformeerd.  
Op de site komt algemene informatie over het omgevingstraject en specifieke informatie 
over en van beide tafels. Daarnaast zal er ook basisinformatie over de ondergrondse 
gasopslagen te vinden zijn. Via een contactformulier kunnen inwoners in contact komen 
met de mensen rondom het omgevingstraject en eventueel hun eigen inbreng geven. 
Op deze wijze worden zowel de tafeldeelnemers als actief betrokkenen geïnformeerd. 
Maar deze informatie is ook beschikbaar voor overige belangstellenden. 
 
Verslagen tafelbijeenkomsten 
De deelnemers van de omgevingstafel en de procesbegeleider spreken af dat de 
verslagen van de tafelbijeenkomsten worden openbaar gemaakt. Deze worden gedeeld 
met de deelnemers aan de tafel en worden gepubliceerd op de website.  
 
Verdere communicatie 
De deelnemers van de omgevingstafel bespreken of het gewenst is om een persbericht 
op te stellen. De conclusie is dat dit gewenst kan zijn. Als het gewenst is kan er gekozen 
worden om een gezamenlijk bericht op te stellen of individueel. Het is aan de 
organisaties van dorpsbelangen zelf of zij in hun eigen media of informatiekanalen 
inwoners een update willen geven over het omgevingstraject. 
 

Rondvraag 
Tijdens de rondvraag delen de deelnemers hun eerste reactie op het verloop van de 
avond en de eerste kennismaking met het omgevingstraject.  
Samenvattend kan worden gesteld dat iedereen positief is gestemd en energie heeft om 
aan de slag te gaan. De juiste punten zijn vanavond benoemd. De wijze waarop we nu 
met elkaar praten geeft ook ruimte om straks moeilijke zaken met elkaar op te pakken.  
De groepsgrootte bepaalt wel of het effectief kan blijven, ook als er experts aansluiten. 
Iedereen kan van vanuit zijn/haar achtergrond en (professionele) rol een goede invulling 
geven. Daarbij hebben en houden we respect voor elkaars meningen en (professionele) 
achtergronden. De goed toon is nu wel gezet. Het succes van de tafel hangt ook af van 
de resultaten die kunnen worden behaald. Daar streven we uiteraard met elkaar naar. 
 

Sluiting 
Met dank voor ieders aanwezigheid en inbreng wordt deze startbijeenkomst afgesloten. 
Na de zomervakantie wordt de volgende bijeenkomst gehouden. 

 


